
 

 

 

 

 

 

 

 

Nuuk, d. 1. juli 2020 

I henhold til § 37, stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut, fremsætter jeg følgende 

spørgsmål til Naalakkersuisut:  

Spørgsmål til Naalakkersuisut:  

1) Hvilke overvejelser har Naalakkersuisut for udmøntning af ubrugte bevilgede midler 

til medbyggerhuse i bygder og byer i yderdistrikterne, hvor kommunerne ikke har 

kunnet bruge hele bevillingen, som eksempelvis i Avannaata kommune?   

2) Har Naalakkersuisut overvejet at rette henvendelse til de kommuner, der ikke 

udnytter muligheden for bevilling til anlæg af servicehuse i bygder, hvor der ikke er 

servicehuse? 

3) Hvor stort et beløb har Selvstyret bevilget i tilskud til kommunerne i perioden 2018-

2020, hvor hensigten er at fremme, at borgerne i bygder og yderdistrikter gives 

mulighed for at købe ejerbolig efter 20/20/60 ordningen eller en andelsbolig?  

4) Udnyttes muligheden for finansiering af byggeri af andelsboliger i yderdistrikterne? 

5) Hvilke overvejelser har Naalakkersuisut for at genetablere muligheden for at bygge 

selvbyggerhuse, der er finansieret efter 95/5 ordningen?  

6) Hvilke overvejelser har Naalakkersuisut for at sikre at kommunerne bruger hele det 

bevilgede beløb til udmøntning i henhold til formålet? 

 

(Medlem af Inatsisartut Jens Napãtôk, Partii Naleraq) 

 

Begrundelse: 

Al anlæg af boligbyggeri har gennem længere tid været indstillet, hvis man ser bort fra 

erstatningsbolig byggerierne for indbyggerne fra Nuugaatsisaq og illorsuit. Der er således 

ingen nybyggeri ud over erstatningsbyggeriet for tilflytterne fra de respektive bygder.  

 
Vi ser det for nødvendigt at ordningen med medbyggerhuse erstattes med ordningen med 
selvbyggerhuse. Vi vil begrunde det med at der er mangel på håndværkere og at der på den 
anden side kan opstå problemer med at ordningen medfører for store udgifter for 
bygherren, som gør os magtpåliggende at foreslå at det er mere hensigtsmæssigt at 
genetablere ordningen med selvbyggerhuse, som således vil medføre at byggeri af 
selvbyggerhuse kommer i gang i bygder og yderdistrikter.  
 
 
 
 



 

 

 

 

 

 

 

 

Der er i perioden fra 2017 bevilget tilskud til medbyggerhuse på 54,8 mio. kr. møntet til 
Avannaata kommune, hvor der alene er forbrugt 26 mio. kr. af puljen.  
 
Vi mener at det er nødvendigt at Naalakkersuisut overvejer at justere strukturen for 
planlægning af boligbyggeri for hele landet, og ikke mindst sikrer at tilskud til byggeri til 
kommunerne udnyttes fuldt ud, da forfordeling af bygder og byer i yderdistrikterne med 
hensyn til byggeri i høj grad udstilles.  
 
Forfordeling af bygder og byer i yderdistrikterne med hensyn til byggeri kan ikke længere 
overses.  
 
Jeg ønsker at modtage svar på mine spørgsmål inden for ti arbejdsdage. 


